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رئیس قوه قضائیه:
حین بازرسی منزل متهم نباید 

برای خانواده او دلهره ایجاد شود
مرکز رســانه قوه قضائیه: رئیس قوه قضائیه  �

بــا بیان اینکــه در مــواردی که به بازرســی از 
منزل یا محــل کار فرد متهم نیاز نیســت، نباید 
این اقدام صــورت گیرد، گفت: چنانچه ضرورت 
ایجاب به بازرســی می کند، بایــد در انجام این 
امر نهایــت دقت صورت گیــرد و نباید در حین 
بازرســی از منزل یــا محل کار فــرد متهم برای 
اعضــای خانواده یــا همــکاران او دلهره ایجاد 
شود. حجت الاســلام محسنی اژه ای به موضوع 
چگونگی دستگیری متهمان اشاره کرد و افزود: 
در برخی از موارد ضابط به دستور مقام قضائی 
یا احیانا در جرائم مشــهود رأسا برای دستگیری 
متهمان یا جلب افراد اقدام می کند؛ در این گونه 
موارد باید نهایت دقت صورت گیرد که نســبت 
به افرادی که ضرورت ندارد هنگام دستگیری و 
جلب در مقابل چشــمان خانواده و همکارانش 
از دســتبند استفاده نشــود، حتی دیده می شود 
که از پابند هم اســتفاده می شــود که ضرورتی 
نــدارد مگر در مــوارد خــاص و خطرناک بودن 
متهم. به هیچ وجه نباید متهم تحقیر شود و باید 
توجه داشت که جلب و بازداشت متهم به مثابه 
مجازات و کیفررســاندن او نیســت و مجازات و 
کیفــر متهم در زمره اموری اســت که باید روال 
قانونــی خود را طی کند. او بــا تأکید اینکه باید 
از بازداشت افرادی که ضرورتی برای بازداشت 
آنها وجود ندارد، پرهیز شــود، گفت: در مواردی 
همــکاران قضائی چنین اســتدلال می کنند که 
به لحاظ قانونی باید پــس از تفهیم اتهام، برای 
متهم قرار صــادر کنند و این یــک الزام قانونی 
است و چنانچه از آن تخطی کنند، تحت تعقیب 
دادســرای انتظامی قضات قــرار می گیرند؛ من 
به این الــزام قانونی که برای قضات وجود دارد 
توجه و عنایت دارم، اما تأکیدم آن است که باید 
در هنگام صدور قرارهای تأمین از سوی قضات 
و بازپرس ها تا حد امکان تدابیری اتخاذ شود که 
طی آن فرد متهم در اســرع وقت بتواند نسبت 
به تودیع این قرار اقدام کند و به گونه ای نباشــد 
که به واســطه تأخیر در تودیع قــرار، فرد متهم 
روانه بازداشتگاه شود و آسیب هایی از این ناحیه 

متوجه او و خانواده اش شود.

برنامه های بزرگداشت دومین 
سالگرد شهادت سردار سلیمانی

ایسنا: رئیس ســتاد بزرگداشت شهادت سردار  �
ســلیمانی به تشــریح ویژه برنامه های بزرگداشت 
دومین ســالگرد شهادت ســردار قاسم سلیمانی 
پرداخت. سردار حسن زاده گفت: از دو ماه گذشته 
ستاد بزرگداشــت سردار شهید قاسم سلیمانی در 
تهران بزرگ شــکل گرفت و در این راستا دو ستاد 
رسمی و مردمی فعالیت خواهند داشت. در ستاد 
بزرگداشت سردار سلیمانی تصمیم گرفته شد که 
به مدت ۱۰ روز از دهم تا بیستم دی به عنوان ایام 
گرامیداشت سالگرد شــهادت قاسم سلیمانی در 
نظر گرفته شــود که برنامه هــای مختلفی در این 

مدت برگزار می کنیم.
او افــزود: روز ۱۰ دی همایش بزرگ یاران حاج 
قاســم با حضور پیش کســوتان جهاد و شهادت، 
فرماندهان و هم رزمان شــهید سلیمانی در دوران 
دفاع مقدس و هم رزمان مدافع حرم این شــهید 
بزرگوار در حسینیه پادگان حضرت ولیعصر (عج) 

برگزار می شود.
سردار حســن زاده گفت: در روز ۱۱ دی اجتماع 
بزرگ دختران حاج قاســم سلیمانی در مجموعه 
۱۲ هزار نفری آزادی برگزار می شود. در روز ۱۲ دی 
دو مراســم محوری در تهران برگزار خواهد شــد. 
یک مراســم بزرگداشت توســط اصناف و بازاریان 
تهران در مسجد امام خمینی (ره) برگزار می شود 
و یــک کنگره ادبی مقاومت با عنوان مرد میدان با 
حضور شــعرایی از داخل کشور و جبهه مقاومت 
و ســایر کشــورها در حوزه هنری برگــزار خواهد 
شــد. در روز ۱۳ دی با حضور آحاد مردم، مراسم 
بزرگداشــتی در مصلای تهران برگزار می شود. این 
مراســم که مهم ترین مراســم بزرگداشت سردار 
دل هاست، از ساعت ۱۴ آغاز می شود و ما از مردم 

برای حضور در این مراسم دعوت می کنیم.
او همچنین تجلیــل از ۱۱۰ کارمند در همایش 
کارمند تراز مکتب حاج قاســم سلیمانی در سالن 
اجلاس سران در روز ۱۴ دی، اجتماع بزرگ کارگری 
با عنوان «مردان تولید» در حرم امام خمینی (ره) 
و وداع و انــس با شــهدا در مصلای امام خمینی 
(ره) در روز ۱۵ دی، تشــییع ۱۵۰ شــهید گمنام در 
روز ۱۶ دی، برپایی نمایشــگاهی از توانمندی های 
موشکی در حاشــیه نماز جمعه در روز ۱۷ دی و 
مراسم تجلیل و تکریم و ارائه دستاوردهای طرح 
شهید قاسم سلیمانی در ســالن اجلاس سران با 
دعوت از سران قوا در ۲۰ دی را از دیگر برنامه های 
پیش بینی شده به مناسبت دومین سالروز شهادت 

سپهبد شهید قاسم سلیمانی برشمرد.
ســردار حســن زاده گفت: به همین مناسبت، 
ارائه کمک های مؤمنانه و میــز خدمت، برگزاری 
هزار مراســم بزرگداشت در محلات و ۱۱۴ مراسم 
محوری از دیگر برنامه هایی اســت که در ســطح 

شهر تهران بزرگ پیش بینی شده است.

 بودجه ۱۴۰۱
تضعیف  یا  تقویت  شفافیت؟

۴- در لایحه بودجه ســال ۱۴۰۱ تعداد ردیف های 
بودجه ای دســتگاهی به ۸۵ ردیــف تقلیل پیدا کرده 
اســت و ســازمان برنامه و بودجه در قالب یک ســند 
اطلاعی تحت عنوان «اطلاعــات تکمیلی»، اعتبارات 
دســتگاه هایی را که بــه اصطلاح «دســتگاه اصلی» 
تشــخیص نــداده، ذکر کرده اســت. به عنــوان مثال 
اعتبارات دستگاه هایی مانند فرهنگستان ها، مرکز آمار 
ایران، ســازمان نقشــه برداری و صدها دستگاه دیگر 
به عنوان دســتگاه فرعی، در این پیوست اطلاعی ذکر 
شــده و این موضــوع به عنوان یکــی از ارکان اصلاح 

ساختار بودجه بیان شده است.
۵- در اینجــا نمی خواهم وارد ارزیابــی این اقدام 
براساس قوانین و مقررات شوم. طبعا کمیسیون برنامه 
و بودجه و دیوان محاسبات کشور و مرکز پژوهش های 
مجلس باید دربــاره این موضوع نتایج بررســی های 
خود را از حیث انطباق بــا قوانین و مقررات در اختیار 
نماینــدگان محترم مجلس و مردم قــرار دهند. آنچه 
اهمیت دارد، ذکر این نکته اســت کــه اصولا یکی از 
دلایل تصویب بودجه توسط پارلمان ها و انتشار علنی 
اسناد بودجه ای آن است که عموم مردم و نمایندگان 
آنها به دقت و با جزئیات بدانند که منابع مردم توسط 
چه کسانی مصرف و صرف چه فعالیت هایی می شود. 
در تاریخ غرب، ۲۰۰ سال مبارزات مردمی طول کشید تا 
پارلمان ها چنین حقی درباره مصارف بودجه را کسب 
کنند. خط قرمز هر گونه اصلاح درباره این موضوع باید 
عدم کاهش شفافیت بودجه در سال جاری و سال های 

آتی باشد.
۶- اکنون این پرســش مطرح اســت که اگر سال 
بعد، این ســند اطلاعی در اختیار مجلس و مردم قرار 
نگرفت، چه کســی می تواند مدعی شــود که خلافی 
صورت گرفته است. در این صورت به راحتی با پذیرش 
این اقدام، بخش مهمــی از اطلاعات بودجه ای که از 
قضا دارای اهمیت بســیاری است، حذف خواهد شد 
و مردم و نمایندگان مجلس به آن دسترسی نخواهند 
داشت. برای همه دست اندرکاران بودجه و کارشناسان 
روشن است که تا چه حد ساختارهای حقوقی بودجه 
در ایــران ناقص بوده و قابل دســتکاری توســط افراد 
مسئول و غیرمســئول اســت. به نظر نگارنده، تمرکز 
منابع در دست عده ای محدود در فقدان چارچوب های 

حقوقی روشن، تهدید محسوب می شود.
۷- به عنوان فردی که در جریان بررسی و تصویب 
۲۳ بودجه اخیر بوده ام می دانم که یکی از انگیزه های 
دولت از این اقدام جلوگیری از دســتکاری ردیف های 
بودجه ای در فرایند تصویب بودجه در مجلس است. 
همــواره دولت ها از ایــن موضوع گلایه داشــتند که 
مجلس به جای بررســی آثار کلان بودجه و توجه به 
کارکرد دســتگاه های اجرائی کشــور، منابعی را اغلب 
واهی به بودجه اضافه و آن را مطابق سلیقه خود بین 
برخی دستگاه ها تقسیم می کند. اینکه مجلس شورای 
اسلامی در چارچوب قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران واجد چه حقوقی در فرایند تصویب بودجه است 
نیز موضوع این نوشتار نیست اما ضمن صحه گذاشتن 
بر عــدم لــزوم و غیرمفیدبودن دخالــت مجلس در 
تقســیم منابــع بین دســتگاه های اجرائــی، معتقدم 
کاهش حقوق قوه مقننه در بررســی و رأی به بودجه 
بــدون توجه به اصــول ۱۱۳ تا ۱۴۳ قانون اساســی و 
ماهیت جمهوری بودن نظام سیاسی کشور خسارت بار 
خواهد بود. در وضعیت فعلی بودجه ســندی نیست 
که قابلیت بررســی کلیات را داشــته باشد و ماهیت 
کارکردهای دولت و راهبردهای دولت در اداره کشور را 
نشان نمی دهد؛ بنابراین در قبال این اقدام مجلس هیچ 

اطلاعات جایگزینی به دست نمی آورد.
۸- صرف نظــر از اســتثنائاتی ماننــد بودجه های 
دفاعــی و برخــی ردیف های معدود، اصولا ســازمان 
برنامه و بودجه با دراختیارداشــتن سازوکار تخصیص، 
اغلب تغییرات اعتباری مجلس در بند ۷ را در مرحله 
اجــرای بودجه نادیــده می گیرد. همه دســتگاه های 
اجرائــی با این جمله در راهروهای ســازمان برنامه و 
بودجه آشــنا هســتند که می گویند «آنچه را مجلس 
به لایحه دولت اضافه کرده اســت، بروید از خودشان 
بگیرید». وجود سازوکار تخصیص، یکی از دلایل تداوم 
ضعف های نهادی بودجه ریزی در ایران هم در مرحله 
تهیه و هم تصویب و اجرای بودجه است. در حقیقت 
این سازوکار به معنای آن اســت که لزومی به برآورد 
دقیق و توأم با احتیاط منابع و مصارف کشــور نیست. 
در مرحلــه اجرا و در عمل بــا اختیاراتی مانند «فرایند 
تخصیــص» و «امکان جابه جایی اعتبارات»، بودجه از 
نو و این بار با صلاحدیــد برخی مقامات قوه مجریه و 
متنفذین قوه مقننه نوشــته و اجرا می شود. متأسفانه 
ماهیــت بودجه ریــزی در ایران به گونه ای اســت که 
به جای آنکه تصویب بودجه بــه معنای پایان فرایند  
چانه زنی در تخصیص اعتبارات عمومی بین دستگاه ها 
و ردیف باشد، تا آخرین ساعات سال بودجه ای، فرایند 
چانه زنی درباره بودجه آن سال ادامه می یابد و وزرا و 
مقامات دستگاه ها از ابتدا تا انتهای سال بودجه ای در 
حال چانه زنی با سازمان برنامه و بودجه و خزانه داری 
کل کشور برای تخصیص و پرداخت اعتبارات مصوب 
خود هســتند. با توجه به این امر، تقسیم دستگاه ها به 
اصلی و فرعی و منحصرکردن حق مجلس به تصویب 
اعتبارات دستگاه های اصلی، صرفا انتقال این مشکلات 
به ۸۵ دستگاه اصلی و کاهش شفافیت بودجه است.
۹- برای حل معضــل تعدد ردیف های بودجه ای، 
دو کار مشــخص بایــد انجام شــود؛ اول) دلیل تداوم 
کارکرد برخی از این ردیف ها و دســتگاه ها به روشــنی 
معلوم نیست. نظام اداری کشور پر است از دوباره کاری، 

پراکنده کاری و موازی کاری.
ادامه در صفحه ۴

سیاست

روزنه ادامه از صفحه اول

سال نوزدهم    شماره 4181 سه شنبه   7 دى 1400

 شــرق: چالش نمایندگان مجلس بــا وزرای دولت 
ســیزدهم ادامه دارد. این هفته ســؤال سلمان ذاکر، 
نماینــده ارومیه، از وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
درباره بی عدالتی در توزیع اشــتغال در اســتان های 
برخوردار و کم برخوردار در دســتور کار پارلمان قرار 
دارد و نماینــده آبادان نیز وزیر راه را تهدید کرد که او 
را استیضاح می کنند. هر چند نمایندگان در رأی دادن 
به وزرای کابینه ابراهیم رئیسی با روی گشاده برخورد 
کردند؛ اما باز هم وزیر پیشــنهادی آموزش و پرورش 
نتوانست از بهارستان رأی بیاورد و در نهایت سومین 
گزینه دولت به صندلی وزارت رســید. با این حال در 
همین مدت کوتاه شروع دولت، پارلمان وزرا را تهدید 
به سؤال و اســتیضاح کرده است، آخرین آن مجتبی 
محفوظی نماینده آبادان است که به رستم قاسمی، 
وزیــر راه ۱۰ روز زمان داده تــا جاده های تک بانده در 
حــوزه انتخابیــه اش را ســاماندهی کنــد؛ وگرنه در 
اســتفاده از ابزارهای نظارتی یــک گام جلوتر رفته و 

استیضاح وزیر را مطرح خواهد کرد.
بــه گزارش ایلنا، نماینده آبادان به حادثه تصادف 
چهارم دی و فوت ۱۰ کارگر اشــاره کرده و گفته: «این 
به دلیل تک بانده بودن جاده های ماست. اکنون دیگر 
صبر مردم ما به پایان رسیده و کاسه صبر ما به عنوان 
نمایندگان مردم هم لبریز شــده اســت و اگر تا پایان 
مهلــت یک هفته یــا ۱۰ روزه ای که بــه وزارت راه و 
شهرســازی می دهیم، اقدام جدی را شــاهد نباشیم، 

وارد فاز استفاده از ابزارهای قانونی خواهیم شد».
او گفتــه: «ما قبــلا تذکر و طرح ســؤال را عنوان 
کرده ایــم و قطعــا در ایــن مرحله و در اســتفاده از 
ابزارهای نظارتی یک گام جلوتر رفته و استیضاح وزیر 

راه و شهرسازی را مطرح خواهیم کرد».
پیش از این نیــز نماینده خلخال درباره آغاز زمزمه 
اســتیضاح برخی وزرا بین نماینــدگان گفته بود: «با 
هیچ کســی عقد اخوت نداریم، من جــزء نمایندگانی 
بودم که از آیت االله رئیسی برای نامزدی در انتخابات 
دعوت کردم. ۲۸ ســخنرانی برای ایشان انجام دادم 
و شــدیدا نیز درباره اینکه دولت سیزدهم با گفتمان 
انقلابی رویکرد تحول خواهی داشــته باشــد، همراه 

هستم».
به گــزارش نامه نیوز، غنی نظــری ادامه داد: «ما 
هیــچ چک ســفید امضایی به کســی نداده ایم. الان 
اقداماتی کــه برخی وزرا در حــوزه انتصابات انجام 
می دهنــد، فامیل بــازی می کننــد یا بــا ناهماهنگی 
کارهایی را صورت می دهند یا ضعف هایی که دارند، 
ضربــه به جریــان انقلابی اســت. حتما اســتیضاح 
می شوند و باید پاسخ گو باشند و هیچ تعارفی با کسی 

نداریم».

در اولین روزهــای آبان، یکی دیگر از نمایندگان از 
مدارا با دولت گفته بود که البته همیشــگی نخواهد 
بود، علی یزدی خــواه، نماینده تهــران، درخصوص 
وعده ســاخت یک میلیون واحد مسکونی، گفته بود: 
«این بحث یک مطالبه  جدی اســت و اگر تاکنون هم 
نمایندگان با ملایمت با دولت و وزرا برخورد می کنند، 
به این علت است که دولت به تازگی کارش را شروع 
کرده اســت. حال اگر کمی زمان بگذرد و نماینده ها 
نتیجه ملموس و عملی از کارکرد دولت دستگیرشان 
نشــود، قطعــا تذکرات و سؤال های شــان را شــروع 
می کننــد».  او ادامه داد: «هر صحبتــی که وزرا بیان 
می کنند، نمایندگان طبق قول و وعده آنها اظهارنظر 
کرده و حساب می کنند. مثلا اخیرا فاطمی امین، وزیر 
صمت، گفت ما از سال آینده ثبت نام خودرو نداریم؛ 
یعنی تیراژ آن قدر بالاست که نیاز را تأمین می کند.  این 
اظهارات، تعهد این وزیر می شــود که ما بعدا اینها را 
از ایشــان مطالبه می کنیم». با این حال، عملکرد وزیر 
صمت چنان بود که شــنیده شد لطف االله سیاهکلی، 
نماینــده قزویــن، به دنبــال جمع کــردن امضا برای 
استیضاح اوست. سیاهکلی در گفت وگو با رویداد  ۲۴ 
گفــت که عملکرد ضعیف وزیــر صمت در دو حوزه 
خودرو و معادن از مهم ترین دلایل برای اســتیضاح 

فاطمی امین است.
به دنبال  اولین قربانی

یکــی دیگر از وزرایــی که نام او برای اســتیضاح 
شــنیده می شد، احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد بود. 
در میانه های آبان ماه خبر رسید که رئیس جمهور به 
خاطــر وضعیت بورس به وزیرش تذکر داده اســت؛ 
هر چند روابط عمومــی این وزارتخانه هرگونه تذکر از 
سوی رئیســی را تکذیب کرد؛ اما انتقادات نمایندگان 
از خاندوزی تمام نشد. وزیر حتی برای پاسخ گویی به 

سؤال نمایندگان به صحن علنی مجلس دعوت شد، 
البته غلامرضا مرحبا ســخنگوی کمیسیون اقتصادی 
مجلــس نیز اســتیضاح وزیر اقتصــاد را رد کرد؛ اما 
گفت: «ممکن است در این مدت انتقاداتی نیز وجود 
داشته باشــد؛ اما مسئله این است که مجلس از نظر 
قانونی امکان پرســیدن سؤال، اســتیضاح، مطالبه و 
بازخواســت را دارد و ما به ایــن وظایف قانونی خود 
در مواقــع مورد نیــاز عمل خواهیم کــرد؛ اما اینکه 
مطرح شــود ما اکنون اســتیضاح از وزیــر خاصی را 
در دســتور کار داریــم، به هیچ وجه مــورد تأیید بنده 
نیســت».  در هر صورت در ۱۸ آبــان، نمایندگان، وزیر 
اقتصــاد را به صحــن علنی مجلس کشــاندند و از 
آشــفته بازار وضعیت اقتصاد کشــور و به ویژه بورس 
پرســیدند. کاظم دلخــوش نماینده صومعه ســرا از 
خاندوزی خواســت تا پاســخ دهد چــرا نه تنها بازار 
ســرمایه، بلکه ســایر بازارها نیز نابســامان اســت. 
علیرضــا رحیمی عضــو هیئت رئیســه مجلس هم 
پرسید «فرمانده ســتاد اقتصادی چه کسی است؟». 
جلیــل رحیمی جهان آبادی، عضو کمیســیون امنیت 
ملی مجلس نیز به وزیر اعتراض کرد که چرا شــاهد 

اقدامات غیرتخصصی هستیم.
نمایندگان باز هم دســت از ســر دولت بر نداشتند 
و ایــن بــار در ۱۹ آبان خبر رســید که ســؤال نماینده 
آبــادان از وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره نبود 
برنامه ریزی برای ایجاد اشتغال در کشور به ویژه مناطق 
مرزی اعلام وصول شــده اســت.  انتصابــات فامیلی 
صورت گرفته  در دولت سیزدهم نیز از مواردی بود که 
صدای نمایندگان را درآورد. همین شد که محمدحسن 
آصفری، نماینــده اراک و ۳۴ نماینده دیگر خطاب به 
رئیس جمهــور درخصــوص ضــرورت جلوگیــری از 
انتصابات فامیلی و بی توجهی به شایسته ســالاری در 

دستگاه های دولتی هشدار دادند.
گلایه های دولت

اما دولت از این رویه رضایت نداشــت و معاون 
پارلمانی ریاست جمهوری در نشست خبری گفت: 
«تعامل دولت و مجلس یک بحث راهبردی است 
و مــا تأکید داریم که همــواره بین دولت و مجلس 
همکاری برای خدمت وجود داشــته باشــد. باید از 
حاشــیه و مســائل تنش زا پرهیز کنیم؛ چرا که دود 

چالش ها به چشم مردم خواهد رفت».
محمــد حســینی بعــد از آنکــه از نمایندگان 
خواســت به دولــت و وزرا فرصــت بدهند، گفت: 
«در حال حاضر ۳۹ سؤال از وزیر نیرو درمورد کم آبی 
شده؛ اما وزرای دولت تازه از راه رسیده اند و ما توقع 
داریــم نمایندگان یک مقدار به وزرا فرصت دهند و 
عملکــرد آنها را ببینند؛ چرا کــه قطعا وزرای جدید 
نقشــی در بروز مشکلات فعلی نداشــته اند. ۲۵۵ 
مورد ســؤال از دولت شــده که این حق نمایندگان 
است؛ ولی اگر وزرا مدام قرار باشد به سؤالات پاسخ 
دهند، به کار خود نمی رســند».  او ادامه داد: «صد 
ســؤال را فقط ســه نماینده مطرح کرده اند. وعده 
دولت ســاخت چهار میلیون مسکن در چهار سال 
اســت، نمایندگان صبر کنند اگر کم کاری شد، سؤال 
کنند؛ ولی تازه کار شروع شده است. تأکید ما بر این 
اســت که این ارتباط وجود داشــته باشد و به جای 
اینکه وزرا در وزارتخانه ها باشــند، به مجلس بروند 

و با نمایندگان صحبت کنند».
در هر حال، شــرایط دولت و مجلس دیگر مانند 
ســابق گل و بلبل نیســت و حتی برخی نمایندگان 
ایــن موضــوع را در صحــن علنــی مجلــس هم 
مطــرح کرده انــد. چندی پیش فداحســین مالکی، 
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی در 
نطقی گفته بود: «علت اصلی این رابطه سرد عدم 
پاســخ گویی وزرا به نمایندگان ملت اســت، ادامه 
این روند به صلاح دو قوه نیســت. لازم است رئیس 
دولت تذکر بدهد تا وزرا در ارتباط شان با نمایندگان 
تجدیدنظر کنند». کاظم موسوی، نماینده اردبیل نیز 
در تذکر شــفاهی گفته بود: «وزرا بــه رفتار و گفتار 
نمایندگان توجهی ندارنــد. برخی وزرا که در اینجا 
۲۵۰ تــا ۲۷۰ رأی گرفتند، اگر امــروز برای آنها رأی 
گرفته شــود ۵۰ رأی هم نمی آورند. این نکته را به 

آقای مخبر معاون اول رئیس جمهور هم گفتم».
دولت و مجلس در ســه ماه پیش رو، باید درباره 
بودجه ۱۴۰۱ چالش بزرگی را از ســر بگذرانند. باید 
دیــد وزرا و نمایندگان مجلــس در این خصوص به 
توافق و تعامل خواهند رسید یا سال جدید پیش رو 

شاهد سؤال از وزرا یا استیضاح آنها خواهیم بود.

نمایندگان همچنان وزرا را  با  استیضاح تهدید می کنند

زمستان سرد   بهارستان و  پاستور

شرق: «الو، الو! الان صدا خوب شد. حالت خوبه؟ آخرین 
وضعتون رو بگید. جان؟ خب؟ باریکلا باریکلا. اشــکال 
نداره، بگو برن جلو آقای حسین. نه الان همه ادامه بدن. 
ســاعت ۱۰ و نیم فقط باید درگیر بشید، ساعت ۱۰ و نیم. 
خب پس رسیدن؟ باریکلا؛ ببین بگو عاشورا اینا رو هم رد 
بشــن. جان. جان؟ نه نه، شما همونی که بهت می گم. 
آقای حســین اون یک پرچم امام رضا برات فرســتادیم 
که ان شــاء االله سر صبح، رو جاده دوم به اهتزاز دربیارید. 
رســید؟ هان؟ ان شــاءاالله. ما یه پرچم براتون فرستادیم، 
رســیده؟ اینو ان شاءاالله ســر صبح می ری رو جاده دوم 
می بری بالا. کمک کنید که ثاراالله و امین شــریعتی هم 
رد بشــه بره. جان؟ ان شــاءاالله حتما. خداوند پشتیبانته. 
خونســردیتون رو کاملا رعایت کنید. هــان. خداحافظ».  
این متن، مکالمه محسن رضایی با شهید حسین خرازی 
اســت که بعد از ۳۰ ســال به تازگی منتشــر شده است. 
رضایی در آن زمان فرمانده ســپاه بود و خرازی فرمانده 
لشــکر ۱۴ امام حســین که این مکالمه در اولین دقایق 
عملیات کربلای ۴ میان این دو انجام شــد. رضایی بعد 
از قطع کردن تماس بیسیمی با خرازی به افراد حاضر در 
قرارگاه می گوید که به جزیره بلجانیه رسیده اند، یعنی از 

تنگه ام الرصاص رد شده اند.
عملیات کربلای ۴ در سال های اخیر با حواشی زیادی 
روبه رو شــد. چند ســال پیش بود که پیکر ۱۷۵ شــهید 
غواص با دستانی بسته پیدا شد که سرنوشت آنها جامعه 
را به شــدت تحــت تأثیر قرار داد. آنهــا در منطقه تنگه 
ام الرصاص در شرایطی پیدا شدند که با دستانی بسته و 
به دلیل غرق شــدگی به شهادت رسیده بودند؛ حادثه ای 
دهشتناک که تصورکردنش هم سخت است اما حاشیه 
ایــن عملیات زمانی ایجاد شــد که محســن رضایی در 
توییتی نوشت: «عملیات کربلای چهار برای فریب دشمن 
انجام شد. اگر تحلیلگر تاریخی در فهم آن فریب بخورد، 
پس وای به حال نوشــته  او. با عملیات کربلای چهار به 
دشــمن وانمود کردیم که عملیات سالانه ما تنها همین 
بوده اســت. ده روز بعد در همــان نقطه و در زمانی که 
نیروهــای ارتش بعثی به مرخصی رفته بودند، عملیات 

کربلای پنج را انجام دادیم».
عملیات کربلای ۴، روز پنجم دی ســال ۱۳۶۵ انجام 
شد اما براساس اطلاعات میدانی و خاطرات فرماندهان 
و رزمنــدگان، اهداف این عملیات پیش از آغاز از ســوی 
دشمن شناسایی شــده و انجام آن لو رفته بود. از تعداد 
کل شــهدا و مفقودین این عملیات آمار دقیقی در دست 
نیست اما بر اساس خاطرات هاشمی رفسنجانی، فرمانده 
وقت جنگ، این عملیات حدود هزار شهید، سه هزارو ۹۰۰ 
مفقودالاثر و ۱۱ هزار مجروح بر جای گذاشــت.  هاشمی 

همچنین در ســال ۹۴ در گفت وگو بــا خبرگزاری «ایرنا» 
درباره این عملیات گفته بود: «عملیات خیلی حســاس 
بــود. گفتند ما این تعــداد نیرو لازم داریــم. ما چند ماه 
تبلیغــات کردیم، جوانان جمع شــدند و آموزش دیدند، 
با نهایــت رازداری، همه چیز را در این طرف اروند آماده 
کردیم. نقشه چند فلش داشت، عملیات فریب داشتیم، 
عملیات پشتیبانی داشــتیم و همه چیز آماده بود. حتی 
وقتی می خواســتم بــه جبهه بروم، احتیــاط کردم و به 
خوزستان نرفتم. دو، ســه روز قبل از عملیات به بوشهر 
رفتم و به شــکل کاملا ناشناس، غروب شبی که قرار بود 
عملیات شود، زمینی به طرف خوزستان آمدم و از اهواز 
و ســه راهی آبادان - خرمشهر به سوی امیدیه رفتم که 
آقایان رحیم صفوی و دکتر روحانی با من بودند. شب را 
در پایگاه امیدیه ماندم. آنجا بود که خبر لورفتن عملیات 
را شنیدم». در ادامه این مطلب با اشاره به جلسه ای که 
در این ارتباط تشکیل شد، آمده است: من و آقای رضایی، 
تصمیم گرفتیم همین الان فلش دوم را عملیاتی کنیم و 
نگذاریم نیروها برگردنــد. به همین دلیل به گونه ای خبر 
را اعــلام کردیم کــه این یک عملیات فریــب بود؛ یعنی 
این گونــه آن تبلیغــات را خنثی کردیــم و به گونه ای در 
منطقه هور تحرک پیدا کردیم که عراق فکر کند عملیات 

اصلی را می خواهیم در آنجا انجام دهیم».
روایت متفاوت رضایی با روایت رســمی از عملیات 
کربلای ۴ واکنش هایی را به همراه داشــت؛ مثلا محسن 
رشــید هــم در گفت وگو با ســایت انتخــاب گفته بود: 
«عملیات کربــلای چهار فریب نبــوده و اتفاقا عملیات 
اصلی بوده اســت». بهمن کارگر، رئیس بنیاد حفظ آثار 
و نشــر ارزش های دفاع مقدس هم با اشــاره به توییت 

رضایی گفت بود: «متأســفانه از توییت سرلشکر رضایی 
درخصوص این عملیات سوء برداشــت شــده است. ما 
عملیات لورفته کربلای چهــار را به یک عملیات فریب 
بــرای ارتش عراق تبدیل کردیــم و ۱۰ روز بعد در همان 
نقطه درحالی که نیروهای رژیم بعثی به مرخصی رفته 

بودند، عملیات کربلای پنج را با موفقیت انجام دادیم».
حســام الدین آشنا، مشاور وقت رئیس جمهور هم در 
کانال تلگرامی خود نوشت: «فرمانده کل. سلام بر شما. 
ده ها هزار رزمنــده و خانواده هزاران شــهید هیچ گاه از 
شما نپرســیدند چرا از چند شب قبل از عملیات کربلای 
چهار آســمان از منورهای چلچراغی دشــمن مانند روز 
روشن شــده بود. بچه های توپخانه لشکر ۲۷ هیچ گاه از 
شــما نپرسیدند چرا تنها ۴۵ دقیقه پس از آغاز عملیات، 
تقریبا تمام قبضه ها مورد اصابت توپ های دشــمن قرار 
گرفــت. هیچ  یک از هزاران مجروح عملیات نپرســیدند 
چرا وقتی اولین موج مجروحان به بیمارستان صحرایی 
علی بن ابی طالب رسید هنوز پزشکان و پرستاران از وقوع 
عملیات آگاهی درستی نداشتند؛ ولی رادیوی منافقین و 
رادیو بغداد هر لحظه وضعیت عملیات را اعلام می کرد. 
برادر محسن، بین عملیات فریب و عملیات لورفته تفاوت 

از زمین تا آسمان است».
محمدعلی اســفنانی، از غواصان بازمانده عملیات 
کربلای ۴ هم در واکنش به محسن رضایی با بیان اینکه 
نمی توانــد چنین حرفی را قبول کند که این عملیات یک 
عملیــات ایذایی یا بــرای فریب بوده اســت، گفته بود: 
«کربلای چهــار قطعا جزء عملیات هایی بوده که از ابتدا 
تا انتهــای آن طراحی و اهداف آن هم کاملا مشــخص
 بود... . معمــولا در عملیات های ایذایی یا عملیات های 

فریب عده  محدودی درگیر می شوند تا دشمن را مشغول 
کننــد و پس از آن عملیات اصلی در جای دیگری انجام 
می شــود. طبیعتا ایــن عملیات نمی توانســت عملیات 
ایذایی یا فریب باشد، منتها جزء عملیات هایی بود که ما 
موفق نبودیم... اینکه چرا موفق نشد بحث دیگری است. 
اینکه آیا لو رفته بود یا نه، یا اگر لو رفته بود چرا عملیات 
انجام شــد. اینها مباحثی است که باید کارشناسی شود؛ 
یعنی در جلسات کارشناسی، کارشناسان خبره بنشینند، 
وضعیت را مطرح و آن را بررســی کنند».  او در پاسخ به 
این ســؤال که شــما به عنوان یکی از اعضایی که در این 
عملیات مشارکت داشتید به نظر می آمد که این عملیات 
بــرای فریب بوده باشــد، یا آن طور کــه برخی می گویند 
لورفتگی عملیات به نظر می آمد، بیان کرده بود: «مطلقا 
چنیــن چیزی نبــود، این عملیــات یک عملیــات کاملا 
طراحی شده و حساب شده  بود. اما همان طور که گفتم به 

دلایلی جزء عملیات های موفق ما محسوب نمی شود».
سردار شهید قاســم ســلیمانی هم درباره عملیات 
کربلای ۴ گفت: عملیات کربــلای چهار عملیات اصلی 
بود؛ اما وقتی عملیات کربلای پنج که بسیار بزرگ تر بود به 
فاصله کوتاهی از عملیات کربلای چهار اجرا شد، دشمن 
تصــور کرد کربلای چهــار، عملیات فریب بوده اســت.  
محســن رضایی هم متعاقب سخنان ســردار سلیمانی 
در برنامه «حالا خورشــید» در شــبکه سوم سیما درباره 
توییتــش توضیحانی داد و گفت: «اظهاراتی که ســردار 
قاسم سلیمانی در این زمینه داشت را تأیید می کنم. وی 
نیز در این عملیات نقش مؤثری داشت. لشکر ۴۱ ثاراالله 
از لشــکرهای عمل کننده عملیات کربلای چهار بود و در 
عملیات کربلای پنج نیز از لشکرهای موفق بود... زمانی 
که همه چشم ها بر ما متمرکز بود این جنگ را به پیروزی 
رساندیم. بحث لورفتن اتفاقا از افتخارات جنگ است. از 
این بعد ما نمی توانستیم حالت غافلگیری صددرصدی 
داشته باشــیم و جنگ را در محیط لورفتگی با موفقیت 
به پایان رساندیم... بنده یک توییت زدم و خواستم از یک 
زاویه دیگر به این موضوع نــگاه کنیم. نظرم این بود که 
ما عملیات کربلای چهار را تبدیل به فریب کردیم و چند 
روز بعد یک عملیات بزرگ تر انجام شد که برداشت های 
متفاوتی از این گفته بنده ایجاد شــد. پس از ۹ ساعت از 
آغاز عملیات بحث عقب نشــینی مطرح شــد. عملیات 
کربلای چهار عملیات اصلی بود اما عملیات بزرگ نبود. 
پــس از آغاز عملیات، قدری تأمل کردیم تا تصمیم گیری 

کنیم که آیا عملیات ادامه پیدا کند یا خیر؟».
حــالا در فایل تازه ای که از مکالمه رضایی با شــهید 
خرازی منتشر شده، رضایی به خرازی می گوید که پیش 

بروید.

ادامه حواشی عملیات کربلای۴ با  انتشار  فایل صوتی مکالمه محسن رضایی و شهید حسین خرازی
رضایى: ساعت 10 و نیم درگیر شوید
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